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خبر

مدیران، ریزش مخاطب تلویزیون 
را جدی بگیرند

گفت وگو با کورش سلیمانی بازیگر سریال »همه گیری«

همشــهری آنلاین: فصل اول سریال 
اپیدمی یا مــوج اول بــه کارگردانی 
امیرسجاد حســینی و با بازی فریبا 
متخصص، محسن قصابیان، سیامک 
اطلسی و کورش سلیمانی آذر ماه گذشته پخش شد. از اواسط 
تیرماه هم فصل دوم این سریال و با کارگردانی محمدصادق 
بکتاشیان در حال پخش است. متن کامل این گفت وگو در 
همشهری آنلاین بوده که بخش هایی از آن را اینجا می خوانیم:

   اتفاقات جــاری در جامعه یکی از منابع خلــق اثر در هنرهای 
نمایشی است. به تاریخ ســینما و تئاتر که نگاه کنیم می بینیم در 
برهه های مختلف تاریخی آثاری خلق شــده اند که بیانگر رخدادی 
بوده اند که در آن روزگار اتفاق افتاده و مردم از آن متأثر بوده اند. کرونا 
به عنوان یکی از مهم ترین اتفاقاتی که در سال های اخیر در کل جهان 
رخ  داد، به نظر من موضوعی است که در آینده بیشتر نشانه هایش را 
در سینما و تئاتر و تلویزیون خواهیم دید. چون کمتر اتفاقی بوده که 
در تمام جهان مردم را به شکل وحشتناکی متأثر کرده باشد و وظیفه 
هنرمند این است که به این موضوع بپردازد. وقتی من برای بازی در 
سریال اپیدمی  که فصل اول همین سریال همه گیری است، دعوت 
شدم، یکی از موضوعاتی که نظرم را جلب کرد، همین پرداختن به 
موضوع کرونا بود. فیلمنامه را خواندم و با آشنایی ای که با تیم داشتم، 

پذیرفتم و فصل اول را کار کردیم.
    برخورد مردم در این روزها که سریال پخش می شود، خوشایند 
است و فکر می کنم سریال را دوست داشته اند. هرچند شاید من را 
در این نقش تصور نمی کرده اند، ولی همین هم برایم جذاب است. در 
مورد پخش کار هم یکباره متوجه شدیم که قرار است پخش شود و 
من خیلی تعجب کردم. چون به نظرم اگر مدت تبلیغ بیشتری برای 
یک  سریال گذاشته شود، نتیجه بهتری به  دست می آید. سریال های 
دیگر از 2 یا 3 هفته قبل از پخش تبلیغاتشان شروع می شود و این 
خیلی در دیده شدن کار مؤثر است. اما در مورد همه گیری فقط از 2 

روز قبل تبلیغات شروع شد.
   من از دهه هفتاد در مرکز کرمانشاه با تلویزیون همکاری داشته ام؛ 
یعنی حدود 30سال است به شکل های مختلف با تلویزیون کار کرده ام. 
طبیعی است که دلم برای آن می سوزد و غمگین می شوم وقتی می بینم 
مخاطب آن ریزش کرده است. اگر دلسوز هستیم و قلبمان برای مردم و 
فرهنگ این جامعه می تپد و خودمان را مسئول می دانیم، وظیفه داریم 

به شکل جدی این مسئله را آسیب شناسی کنیم. 

گپ

در عکس ها و کارت پســتال های 
به جامانده از دوره مشروطه می توان بازتاب 
این واقعه را دید، اما نقاشــی های زیادی از 
این رخداد تاریخی نداریم. اساسا نقاشی در 

بازنمایی مشروطه چه سهمی دارد؟
  دوره مشــروطه یکی از دوره های مهــم تاریخِ
اجتماعی-سیاسی معاصر ایران است که از وجوه 
مختلف، قابل بررسی است. آنچه در تاریخ نگاری 
هنر می شود به آن پرداخت، نقاشی ها و تصاویری 
است که از این رویداد ثبت شده و خیلی عجیب 
است که نقاشی، سهم خیلی کمی از بازتاب این 
رویداد تاریخی دارد. طراحی هــای زیادی برای 
کتاب ها درباره مشروطه کار شــده و همینطور 
در موســیقی، تئاتر و ســینما به آن توجه نشان 
داده شده، ولی انگار نقاشــان ایرانی در برابر این 
اتفاق تاریخی ســکوت می کنند و نقاشــی های 
اندک شماری وجود دارد که دقیقا با این رویداد 
 مرتبط اســت. یکی از ایــن نقاشــی ها تابلوی 
 معروف »فتح تهران« اســت که در موزه نیاوران

نگهداری می شود.
طبیعتا نقاشی مثل عکاسی امکان 
بازنمایی بلافاصله و لحظه ای مشــروطه را 
نداشته، اما چرا حتی بعدها هم نقاشان به این 

رویداد مهم تاریخی نپرداخته اند؟
دلیل این موضوع این اســت که نقاشی در طول 
تاریخ ایران همیشــه تحت حمایــت دربار قرار 
داشته و نقاشی ما یک نقاشی درباری بوده و چون 
حامی نقاشــی، دربار بوده، همواره خود شاهان 
سوژه نقاشی بوده اند. از زمانی که مسئله پادشاهی 
کنار می رود و مــردم مطالبه جدیــدی دارند و 
حکومت مردمی و آزادی خواهی شکل می گیرد، 
عملا نقاشــانی که در خدمت دربار بودند، دیگر 
حامی ندارند. مشروطه خواهان هم آنقدر درگیر 

هستند که فرصتی برای حمایت از نقاشان 
ندارند. در واقع، مشــروطه به نقاشی 
توجهی نمی کند. در مقابل، عکاسی، 
کارت پســتال و رســانه های دیگر، 
تصاویر مشروطه را ثبت می کنند. 

هنری برای مردم
تابلوی »فتح تهران« مهم ترین نقاشی درباره مشروطه است

دکوپاژ »اربعین« تقوایی با زندگی 
مردم جنوب هماهنگ است

اکبر نبوی در جلسه تحلیل و بررسی مستند »اربعین« ساخته 
ناصر تقوایی در موزه ســینماگفت: فیلم با نمایی از ماکتی از 
کربلا و شمع ها آغاز می شود و گویا سال هاست که این عزاداری 
بــوده و همانند فلاش بک ایــن خاطرات مرور می شــود، به 
دمام زن ها و سنج زن ها می رسد که ویژگی حماسی دارد و این 
ویژگی را هیچ ابزار عزاداری دیگری ندارد و این اتفاق شگرفی 
برای یک مستند اســت.  وی افزود:  بسیاری از مستندها لحن 
ندارند اما این فیلم به شــدت لحن دارد؛ دکوپاژی که تقوایی 
دارد دارای لحنی هماهنگ با مردم جنوب و واقعه ای است که  
پس از بیش از1300 سال روایت می شود و به شدت حماسی 
است.یکی از کارهای خوبی که تقوایی در این فیلم انجام داده 
این است که پاساژهایی انتخاب کرده که با زندگی مردم این 
منطقه نسبت دارد. دوربین با نشان دادن مجموعه لنج هایی 
که ساکن هستند و برخی پهلو گرفته اند، فضای غم گرفته بندر 

را نشان می دهد.

ناصر احدیگفت وگو
روزنامه نگار

عکس نوشت

خداحافظی با دوبلور پیشکسوت
پیکر حمید منوچهری بر دوش دوستدارانش به خانه ابدی بدرقه 

شد.مراسم تشییع این پیشکسوت رادیو و عرصه دوبله با حضور خانواده 
و اهالی رادیو از جمله وحید و امیر منوچهری، محمود قنبری،  پیشکسوت 
دوبله، علی بخشی زاده، معاون صدا، محسن سوهانی- مدیر هنرهای 

نمایشی رادیو ، صبح دیروز در حیاط میدان ارگ رادیو برگزار شد.  

یک روز گرم تابستان، دقیقا یک سیزده مرداد، حدود 
ساعت سه، ربع کم بعد از ظهر، فرمان مشروطیت امضا و 
فردای آن روز یعنی روز 14مرداد 1285 صادر شد. امروز 
14مرداد1402، 107سال بعد از امضا شدن فرمان مشروطه زیر سایه درختی در حیاط صاحبقرانیه، 
همایش نهضت مشروطه ایران در مجموعه میراث جهانی کاخ گلســتان برگزار می شود و تا 
سه شنبه 17مرداد در نشست هایی پژوهشی با حضور کارشناسان به ارتباط میان این رویداد 
تاریخی با هنرهای دیداری، سینما، موسیقی، عکاسی و ادبیات پرداخته می شود. در نخستین 
نشست این همایش با عنوان »نشست هنر های دیداری و مشروطه« که از ساعت 15 تا 16:30 امروز 
برگزار می شود،کیانوش معتقدی و  امیرعلی اردکانیان سخنرانی می کنند. معتقدی که پژوهشگر 
حوزه هنرهای ایرانی است، در این نشست درباره تابلوی »فتح تهران« صحبت می کند. با او درباره 
اهمیت این تابلو و دلیل اینکه نقاشان ایرانی تقریبا تا سال1357 کمتر به وقایع تاریخی توجه 

نشان داده اند صحبت کردیم.

»فتحتهران«؛مانیفستیتازهدرتحولاتتصویریایران
نقاشی »فتح تهران« یک مانیفست و یک بیانیه تازه در تحولات 
تصویری ایران است. این نقاشی به ما نشان می دهد که چقدر 
در نگرش نقاشان نســبت به نمایش رویدادهای اجتماعی و 
سیاسی تفاوت و تغییر ایجاد شده و حضور مردم در نقاشی تا 

چه حد مورد توجه قرار گرفته است. 
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در خدمت و خیانت فیلمبرداری دیجیتال 
اصغر رفیعی جم، مدیر فیلمبرداری:  در فیلمبرداری دیجیتال همه  چیز به راحتی شکل می گیرد، این ســاده شدن کار شاید 
از جهاتی اتفاقی مثبت باشد اما در کل باعث شده تا نگاهی سطحی به این کار وارد شود اما باز هم چند فیلمبردار جوان در 
کشورمان هستند که مشخص است برای کارشان ارزش قائل هستند و تلاش کرده اند تا خلاقیت و مهارت داشته باشند.  ٫ ایلنا

امسال فیلم نمی سازم  
محمدحسین لطیفی، کارگردان: امسال فیلمی نمی سازم و در مرخصی خواهم بود.می خواهم خستگی درکنم و 
احتمالا تهیه کنندگی یک اثر سینمایی را بر عهده خواهم داشت.تهیه کنندگی یک فیلم سینمایی با عنوان »رد پای 

موج« با کارگردانی داریوش جهانگیری مقدم را انجام می دهم. به غیراز این، کار دیگری نخواهم ساخت.٫ ایرنا

نقاشان چون حامی ای ندارند، علاقه مند نیستند 
که بخواهند رویدادهــای مردمی را ثبت کنند و 
به خاطر همین اســت که تعداد اندکی نقاشی از 

دوره مشروطه به جا مانده است.
نام نقاش و زمان دقیق کشــیده 

شدن تابلوی »فتح تهران« مشخص نیست؟
تابلوی »فتح تهران« مهم ترین نقاشی باقیمانده از 
رویداد مشروطه است که متأسفانه نام نقاش اش 
را نداریم. ظاهرا بعد از مشروطه نقاشی شده است، 
ولی متأسفانه قسمتی که امضای هنرمند بوده 

مخدوش شده است.
این نقاشی از چه نظر اهمیت دارد؟ 
این تابلو در ابعــاد بزرگ در 5پرده داســتان 
فتح تهران را به دست مشروطه خواهان نشان 
می دهد. ساختار و ترکیب بندی این تابلو بسیار 
یادآور ســاختار و طبقه بندی نقاشــی های 
قهوه خانه ای اســت، هرچند کــه از منظر 
دیگری می توان شباهت زیادی با تابلوهای 
فرنگــی در آن دید؛ یعنی در ســاختار 
مشابه نقاشی قهوه خانه و نقاشی 
اروپایی است، اما در دل خودش 
روایــت تصویــری دارد و این 
خیلی جالب اســت. ما در هر 
گوشــه تابلو بخشــی از قصه 
فتح تهــران را می بینیم. چند 
عنصر  در تابلــو وجود دارد که 
از نقاشی های پیش از خودش 

متفاوت است. اولی، حضور مردم است. قبلا فقط 
شاه یا شخصیت های مهم در نقاشی نشان داده 
می شدند. این حضور و تکثر در این تابلو خیلی 
مهم اســت. مورد دیگر، وجود سردر مجلس 
به عنوان عدالتخانه و محلی برای مردم در این 
تابلو خیلی مهم است که در رأس قرار گرفته، 
درحالی که قبلا همیشه سردر کاخ گلستان یا 
ارگ سلطنتی و نهاد قدرت در نقاشی ها دیده 
می شد. وجود تعداد زیادی از مردم در کنار هم 
و دو سرداری که در ابعاد و اندازه مردم ترسیم 
شده اند، بدون اینکه مثل گذشته که پرسپکتیو 
مقامی داریم، اغراقی در اندازه آنها شده باشد، 
تفاوت های آشکاری اســت که نشان می دهد 
نقاشــی »فتح تهران« یک مانیفســت و یک 
بیانیه تازه در تحولات تصویری ایران است. این 
نقاشی به ما نشان می دهد که چقدر در نگرش 
نقاشان نسبت به نمایش رویدادهای اجتماعی و 
سیاسی تفاوت و تغییر ایجاد شده و حضور مردم 

در نقاشی مورد توجه قرار گرفته است.
تا زمان انقلاب نقاشان چندان به 
رویدادهای اجتماعی و سیاسی توجهی نشان 

نمی دهند.
به نظرم مهم ترین رویداد، انقلاب اسلامی  است 
که بخش بزرگی از جامعه نقاشــان از طیف های 
مختلف فکری، هم از دانشکده هنرهای زیبا و هم 
از هنرکده هنرهای تزئینی و حتی نقاشان مستقل 

به بازتاب  رویدادهای انقلاب می پردازند.


